

目 次

综述类

- 广西海洋科学研究回顾与展望 陈 波,竺利波(1)
水沙交界面冲刷与淤积的同步性探讨 刘金贵,林振良,李 庆,等(10)
广西北部湾海水养殖业现状与病害防控技术体系研究展望 ... 李鹏飞,余 庆,覃仙玲,等(15)
水生生物病原核酸适配体研究进展 周伶俐,李鹏飞,秦启伟(26)
鱼类溶菌酶和组织蛋白酶研究进展 魏世娜,秦启伟(32)

实验研究类

- “纳沙”台风期间广西白龙尾近岸海域余流特征及产生机制 ... 陈 波,陈宪云,侍茂崇,等(36)
钦州湾蓄泥坑泥沙扩散数值模拟 吴桂丹,高劲松,朱冬琳(43)
岸线变化对钦州湾污染物输移扩散的影响 牙韩争,董德信,朱冬琳,等(51)
涠洲岛西面及西南面沉积物重金属污染分析 谢 谊,张 腾,雷 富,等(57)
基于新型核酸适配体-荧光分子检测探针的石斑鱼虹彩病毒病快速诊断
..... 李鹏飞,余 庆,李 菲,等(63)
广西北部湾大宗海水养殖鱼类卵形鲳鲹感染溶藻弧菌及其致病性研究
..... 余 庆,李 菲,王一兵,等(68)
广西卵形鲳鲹小脑来源细胞系的建立及特征分析 余 庆,李 菲,覃仙玲,等(74)
球形棕囊藻北部湾株对不同形态磷源的利用及碱性磷酸酶特性研究
..... 覃仙玲,陈 波,赖俊翔,等(80)
海绵 *Pseudoceratina* sp. 共栖细菌多样性及其抑制甘蔗鞭黑粉菌活性研究
..... 李 菲,黄庶识,王 伟,等(87)
鳕鱼皮胶原蛋白肽即食凝胶的研制 米顺利,易湘茜,李俊豪,等(94)
基于专利分析的中国海洋生物肥料发展现状与发展建议 郭 庆,吴 霜,赵雅慧,等(100)

本期责任编辑:陆 雁 米慧芝 黎贞崇

英文审读:高 雪 编务:李智娟

CONTENTS

Review

- Review and Prospect of Research on Guangxi Marine Sciences CHEN Bo, ZHU Libo (1)
- A Study on the Mutually Exclusive of Erosion and Deposition at the Water-sediment Interface
..... LIU Jingui, LIN Zhenliang, LI Qing, et al. (10)
- Current Situation and Research Prospects of Disease Control Technology System of Mariculture in Beibu Gulf of Guangxi LI Pengfei, YU Qing, QIN Xianling, et al. (15)
- Advances in Study of Aptamers in Pathogens of Aquatic Organisms
..... ZHOU Lingli, LI Pengfei, QIN Qiwei (26)
- Advance on Lysozyme and Cathepsin of Fish WEI Shina, QIN Qiwei (32)

Experiment

- Characteristics and Formation Mechanism of the Residual Current in the Coastal Waters of Bailongwei during the Nesat Typhoon CHEN Bo, CHEN Xianyun, SHI Maochong, et al. (36)
- Numerical Modeling of Sediment Diffusion from a Mud-storage Pit in Qinzhou Bay
..... WU Guidan, GAO Jingsong, ZHU Donglin (43)
- Impact of Shoreline Changes on the Pollutant Transport and Dispersion in Qinzhou Bay
..... YA Hanzheng, DONG Dexin, ZHU Donglin, et al. (51)
- Analysis of Heavy Metal Pollution in Sediments on the West and Southwest of Weizhou Island
..... XIE Yi, ZHANG Teng, LEI Fu, et al. (57)
- Establishment and Characterization of Novel Specific Aptamer-based Fluorescent Molecular Probe for Rapid Diagnosis of Grouper Iridovirus Diseases LI Pengfei, YU Qing, LI Fei, et al. (63)
- Isolation, Identification and Pathogenicity of *Vibrio alginolyticus* from Marine Cultured *Trachinotus ovatus* in Beibu Gulf, Guangxi YU Qing, LI Fei, WANG Yibing, et al. (68)
- Establishment and Characterization of a Novel Cell Line from Cerebellum of Golden Pompano (*Trachinotus ovatus*) Cultured in Guangxi YU Qing, LI Fei, QIN Xianling, et al. (74)
- Study on the Utilization of Different Phosphorus and Alkaline Phosphatase Characteristics of *Phaeocystis globosa* Cultivated from Beibu Gulf QIN Xianling, CHEN Bo, LAI Junxiang, et al. (80)
- Diversity of Sponge-Derived Bacteria Isolated from *Pseudoceratina* sp. against *Sporisorium scitamineum* in vitro LI Fei, HUANG Shushi, WANG Wei, et al. (87)
- The Development of Cod Skin Collagen Peptide Ready-to-eat Gel
..... MI Shunli, YI Xiangxi, LI Junhao, et al. (94)
- Patent Analysis-based Study on Marine Biofertilizer in China and Its Development Proposals
..... GUO Qing, WU Shuang, ZHAO Yahui, et al. (100)

主 编: 黄日波

Chief Editor: Huang Ribo

副主编: 钟会超 何 求 陈 波

Associate Editors: Zhong Huichao He Qiu Chen Bo

编辑部主任: 黎贞崇

Director of Editorial Office: Li Zhenchong

编 辑: 陆 雁 米慧芝 竺利波 黎贞崇

Editors: Lu Yan Mi Huizhi Zhu Libo Li Zhenchong

编委(兼栏目主编,按姓氏笔画顺序排列):

Members of Editorial Board(Doubles as Editors-in-Chief, the Order of Names is According to Alphabetical Order):

丁兰平 Ding Lanping

牛建峰 Niu Jianfeng

韦宇拓 Wei Yutuo

刘布鸣 Liu Buming

吴 光 Wu Guang

何 求 He Qiu

陈 波 Chen Bo

陈武华 Chen Wuhua

何宜军 He Yijun

李宝泉 Li Baoquan

李陶深 Li Taoshen

范航清 Fan Hangqing

罗海鹏 Luo Haipeng

钟会超 Zhong Huichao

郭 进 Guo Jin

高英俊 Gao Yingjun

梁达奉 Liang Dafeng

黄日波 Huang Ribo

黄庶识 Huang Shushi

温远光 Wen Yuanguang

童张法 Tong Zhangfa

简金宝 Jian Jinbao

黎贞崇 Li Zhenchong

Guoping Zhou (USA)

George A. Stanciu (Romania)

广 西 科 学 GUANGXI KEXUE

2018 年 2 月 第 25 卷 第 1 期 Vol. 25 No. 1 February 2018

主管单位: 广西壮族自治区科学技术厅

Supervised by Department of Science and Technology of Guangxi Zhuang Autonomous Region

主办单位: 广西科学院、广西壮族自治区科学技术协会

Sponsored by Guangxi Academy of Sciences, Association for Science and Technology of Guangxi Zhuang Autonomous Region

编辑出版:《广西科学》编辑部[广西南宁市大岭路 98 号 530007 电话:(0771)2503923,2503999 传真:(0771)2503923]

Edited & Published by the Editorial Office of *Guangxi Sciences*. Add: 98, Dalinglu, Nanning, Guangxi, 530007, China

Telephone: (0771)2503923, 2503999; Fax: (0771)2503923; E-mail: gxkxbjb@vip.126.com

网址 Web Site: <http://gxkk.cbpt.cnki.net/>

印 刷: 广西瑞丰印务有限公司

Printed by Guangxi Ruifeng Printing Co., Ltd

国内发行: 广西科学编辑部

Domestic Distributed by the Editorial Office of *Guangxi Sciences*

海外发行: 中国出版对外贸易总公司(北京 782 信箱)

Overseas Distributed by China National Publishing Industry Trading Corporation(P.O.Box 782, Beijing, China)

刊 期: 1994 年创刊, 双月刊, 2 月、4 月、6 月、8 月、10 月、12 月出版

Periodical: Started in 1994, Bimonthly, Issued in February, April, June, August, October and December

刊 号: ISSN 1005-9164
CN 45-1206/G3

国内定价: 20.00 元